
***
جهانگیری در گفت وگو با جمعی از مدیران اسبق وزارت آموزش و پرورش:

رعایت قانون، ابتدا باید از نظام سیاسی شروع شود
اســحاق جهانگیری، معاون اول رئیس جمهور 
در دولت هــای یازدهم و دوازدهــم در گفت وگو با 
جمعی از مدیران اســبق وزارت آموزش و پرورش 
تاکید کرد: نظام آموزشــی که معلــم آن ناراضی 
باشــد، دانش آموز آن عاصی و نظام آن بسته باشد، 
گفتگو در آن نباشد و فرهنگ پرسشگری یاد ندهد، 
نمی تواند توســعه آفرین باشد. محور بحث وی در 
این جلسه بحث توســعه بود که گزیده سخنان به 

شرح زیر است:
*از قافله توســعه عقب افتاده ایم. در شــرایطی 
که کشــورها در حوزه IT و ICT در حال پیگیری 
توســعه بودند، ما در این حوزه ها درگیر کم و زیاد 
کردن ســرعت اینترنت و فیلترینگ شدیم. اکنون 
ســرعت تحولات این عرصه به حدی شــده است 
که کشــورها با عبــور از همــان حوزه هایی که ما 
هنوز درگیر اصلش هســتیم، در حال بهره گیری از 

نســل جدید از فناوری هایی چون هوش مصنوعی 
و تکنولوژی کوانتومی هســتند. این نســل جدید 
فناوری تغییرات شگرفی در زندگی انسان و توسعه 

کشورها ایجاد خواهد کرد.
*سرمایه انسانی به عنوان یکی از عناصر اصلی 

توسعه و از امتیازات کشور ما است.
*نیروی انســانی تحصلیکرده در خارج از کشور 
از امتیازات ایران اســت. نباید ایران را از فرزندانش 
محروم کنیم. بسیاری از ایرانیان خارج از کشور دل 
در گرو ایران دارند و به واسطه معدودی، نباید خود 
را از این ظرفیت بزرگ انسانی و ملی محروم کنیم.
*یکی از آرزوها و رویاهای مریم میرزاخانی این 
بود بچه اش بتواند پاســپورت ایرانی داشــته باشد. 
پیگیری کردیم بچه متولــد از زن ایرانی علی رغم 
حساســیت برخی نهادها بتواند پاســپورت ایرانی 

بگیرد.

*توســعه فقط با شــعار »مــا  می توانیم« رخ 
نمی دهد. نیاز به تجربــه، مدیریت صحیح و وجود 
بسترهای لازم است. برخی از کسانی که شعار »ما 
می توانیم« سر  می دهند آیا یک خشت روی خشت 

گذاشته اند؟
*مسیر توسعه کشور مسیری پرمانع و پرچالش 
اســت.  می بایســت برای هر کدام از ایــن موانع و 

چالش ها تدبیر صحیح کرد.
*ضعف در فرهنگ گفتگو، عدم تحمل دیگری 
و مــدارا با هم، عدم احترام بــه قانون، عدم احترام 
به انسان، عدم پایبندی به حقوق مالکیت از موانع 

اساسی در مسیر توسعه به شمار  می روند.
*در رعایــت قانون، ابتدا باید از نظام سیاســی 
شروع کرد. میزان پایبندی نظام حکمرانی به قانون 
است که  می تواند به رعایت صحیح و کامل قانون از 

سوی مردم بیانجامد.
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نماینده تبریز، اسناد جدیدی ارائه دادآب هیرمند به شوره زار رواست اما به هامون تشنه نه!

افشای جزئیات جدید از »شاسی بلندها« 

از زمان به قدرت رسیدن دوباره طالبان در کابل، 
تنش هایی در مرز ایران و افغانستان به وقوع پیوسته 
و اختلافات دو کشور به ویژه در زمینه حق آبه دریاچه 
هامون در ایران از رودخانه هیرمند که از افغانستان 

سرچشمه می گیرد، افزایش یافته است.
»معاهده آب حــوزه دریایی هلمند« یا »حق آبه 
ایــران از هیرمند« به قراردادی گفته می شــود که 
در ۲۲ اســفند ۱۳۵۱ پــس از توافــقِ امیرعباس 
هویدا، نخســت وزیر دوران پهلوی و موسی شفیق، 
نخست وزیر وقت افغانســتان، میان دو کشور و در 
شهر کابل به امضای دو طرف رسید. بر مبنای این 
معاهده، دولت افغانســتان متعهد شده در هر ثانیه 
۲۶ مترمکعب آب )معادل ۸۵۰ میلیون مترمکعب 
در ســال( به عنوان حق آبه کشور همسایه از ذخیره 
رودخانه هیرمنــد تأمین کند. بهمن ۱۳۹۹ هیأتی 
از طرف دولت افغانســتان به کشــورمان آمد و در 
مورد معاهــده هلمند به توافق هایی با مســئولان 
ایرانی رســید که شامل اساس نامه ای در هفت بند، 
از جمله نقشه کشــی جدید در حوضه آبریز هلمند، 
حفظ امنیــت انجینــران نقشــه برداری و تأمین 
آب رودخانه مرزی دو کشــور اســت. در آن زمان 
خبرگزاری جمهوری اســلامی ایران )ایرنا( نوشت: 
»پیگیری های ۴۸ ساله برای دریافت حق آبه هیرمند 

به ثمر نشست«.
دولت های پیشــین در افغانســتان دست کم در 
دو دهه گذشــته از تأمین حق آبــه ایران خودداری 
کرده اند که این امر منجر به خشــک شــدنِ تالاب 

هامون شده است.
تصاویر هوایی منتشرشده در اوایل بهمن ماه سال 
گذشته نشان می دهد با وجود این که سد کمال خان 
افغانستان )سد واقع بر روی رود هیرمند( کاملًا لبریز 
شــده اما مقام های محلی طالبان آب این سد را به 
سمت گودزره در افغانستان هدایت کرده اند. مسأله 
حق آبه ایران در ۲۰ سال گذشته، موضوع مناقشه ای 

دائمی میان مرزنشینان دو کشور هم بوده است.
آرزو اشرفی زاده، مدیرکل دفتر حفاظت و احیای 
تالاب های ســازمان حفاظت محیط زیســت ایران 
اعلام کرد؛ گروه طالبان با وجود وعده تعیین حق آبه 
هامون، مانند دولت قبلی افغانستان مسیر رودخانه 
هیرمند را به سمت »گود زره« منحرف کرده است.

گود زره شــوره زاری در ولایت نیمروز افغانستان 
اســت که سرریز هامون هیرمند، یکی از تالاب های 
تشــکیل دهنده دریاچه هامون، در زمان پرآبی به 
شــمار می رود که از طریق رود شــیله به آن وارد 
می شود. جلوگیری از حق آبه هامون از هیرمند، این 
دریاچه را در خطر خشک شدن و تبدیل آن به یک 

کانون تولید ریزگرد قرار داده است.
اکنون بحران ریزگردها در بســیاری از مناطق 
ایران به ویژه سیســتان و بلوچســتان زندگی مردم 
را مختــل کرده و بعضا پیش آمده اســت که همه 
اداره های دولتی در منطقه سیستان به دلیل افزایش 
گرد و غبار تعطیل شده اند. موضوع حق آبه ایران از 
رود هیرمند و عدم همکاری طالبان در رهاسازی آب 

با واکنش های تند مقامات ایرانی مواجه شده است.
علــی ســلاجقه، رئیــس ســازمان حفاظــت 
محیطزیســت ایران در خصوص تامین حق آبه این 
کشور از هیرمند در افغانســتان گفت: »افغانستان 
اعلام کرد که در بحث حق آبه ایران مبتنی بر تفاهم 
نامه تعهد دارد، این حرف ها را می زنند اما در عمل 
باز هم اجــرا نمی کنند، با وجود این حرف ها بعد از 
سفری که وزیر نیرو به افغانستان داشت باز هم آنها 
آب را رها کردند اما آن  را به ســمت منطقه گودزره 
در افغانســتان منحرف کردند و اصلا آبی به ایران و 

سمت هامون نیامد«.
وی با اشــاره بــه اینکه به نظر دســت هایی در 
کار اســت تا حق آبه تالاب هامون از هیرمند به آن 
نرسد، افزود: »در این قسمت دیگر ایران باید ناچار 
از ظرفیت های بین المللی استفاده کند، البته اولین 
سیاســت ما این است که نشســت های دو جانبه 
می تواند موضــوع را حل کند، ما با افغانســتان از 
جوانب زیادی اشتراکات فوق العاده ای داریم اما الان 
در تصمیم گیری های هیات حاکمه فعلی افغانستان 
یک نابسامانی وجود دارد از این رو تلاش می کنیم از 
ظرفیت های بین المللی استفاده کنیم بر این اساس 
هم سازمان حفاظت محیط زیست و هم وزیران نیرو 
و خارجه باید از این ظرفیت استفاده و خود را مکلف 

به حل این مشکل کنیم.«
همواره در مواقع بی آبی بین ایرانیان و افعان های 
ســاکن حوزه رود هیرمند اختلافات و مناقشــاتی 
به وقوع می پیوســت و این اختلافات و مناقشات و 
همچنین اختلافات ســرحدی، دولت ایران را وادار 
کرد که طبق ماده ششــم عهدنامــه صلح ایران و 
انگلیس در ســال ۱۸۵۷میلادی، مســئله تقسیم 
آب هیرمند و مشخص ســازی مرزها را به حکمیت 
دولــت انگلیس ارجــاع کند. ایــن عهدنامه دولت 
ایران را متعهد کرده بــود که کلیه اختلافات خود 
با دولت افغانستان را به داوری انگلستان ارجاع کند 
و دولــت انگلیس هم تعهد کرده بود این اختلافات 
را مطابــق حق و با در نظــر گرفتن حیثیت دولت 
ایران تصفیه کند. خلاصه رأی حکمیت گلداسمیت 
این بود که هر دو کشــور ایران و افغانستان باید به 
طور متساوی الطرفین از آب هیرمند برخوردار شوند 
و اگر افغانســتان نهرهایی را که از این رود منشعب 

می شوند آباد کند، نباید به زیان حقابه ایران باشد.
اما در اواخر قرن نوزدهم، تغییر مجاری هیرمند 
باعث بــروز اختلافات جدیدی شــد و وزارت امور 
خارجه ایران در نامــه ای به تاریخ هجدهم ذیقعده 
۱۳۲۲قمــری )بهمــن ۱۲۸۳( بــه وزارت خارجه 
انگلیس به حکمیت مک ماهون اعتراض و در نتیجه، 
ایــران داوری ژنرال مک ماهون را نپذیرفت و همان 
قرار تقسیم مساوی آب رسما برقرار ماند. مأمورانی 
از ایران می رفتند و آب را تقسیم می کردند، هرچند 
در عمل سهم ایران بیشتر از نصف می شد و گاه سه 
چهارم آب یا بیشــتر آن به ســمت ایران می آمد و 

همین، اعتراض افغانستان را بر می انگیخت.
اختلافــات و حتــی زد و خورد بیــن ایرانیان 
سیستان و افغان های چخانسور بر سر آب هیرمند 
ادامه یافت. در زمان رضا شــاه پهلوی که دو کشور 
برای نزدیکی به یکدیگر گام هایی برداشتند، از سال 
۱۳۱۱مذاکراتی را در مورد اختلافات بر ســر مرزها 

و حقابه هیرمند آغاز کردند که در ســال ۱۳۱۴به 
حل اختلافات مرزی انجامید. چون مذاکرات بر سر 
حقابــه هیرمند ممکن بود به طول انجامد، دولتین 
ایران و افغانستان نمایندگان خود را به محل اعزام 
کردند که در ســوم اسفند )حوت( ۱۳۱۵با امضای 
پروتکل موقتی قرار گذاشــتند هــر مقدار آبی که 
به بند کمال خان برســد، به صورت مساوی میان 
دو کشور تقســیم شود. اما افغان ها شروع به کندن 
نهرهایی کردند و مســیر آب را بند آورده و بسوی 
نهرهای تازه منحرف کرده بودند و اندک آبی هم که 
از این محل می گذشت در بند کوهک فرو می رفت.

در دوره محمدرضا شــاه موضــوع کندن نهر و 
شــمار بندهایی که افغانستان روی آب هیرمند زد، 
رو به افزایش گذاشــت و آب هیرمنــد برای ایران 
مرتبا کاهش می یافت تا پس از شــهریور ۱۳۲۰که 

به عرصه عمومی و رسانه ها کشیده شد.
در اوائــل ســال ۱۳۲۶دولت ایــران تصمیم به 
شــکایت به مراجع بین المللی گرفت. اما جورج آلن 
سفیر آمریکا در تهران پا درمیانی کرد، سپس سال 
بعد نماینده ایران در سازمان ملل متحد شکوائیه ای 
علیه افغانستان به شورای امنیت این سازمان درباره 
توســعه زیرساخت های آبی در سوی افغانستان داد 
که دولت آمریکا وابسته  کشاورزی سفارت خود در 
تهران به نام پولستر را برای تهیه گزارشی موشکافانه 
از وضعیت سیستان و آب هیرمند به منطقه فرستاد.
نتیجه این که افغانســتان نظر این کمیســیون 
را پذیرفت اما ایران نه پیشــنهادهای کمیسیون را 

پذیرفت و نه رد کرد.
در فروردیــن ۱۳۳۴و پس از آن که بی آبی باعث 
از میان رفتن هفتاد درصد محصول بلوک شــیرآب 
و ده درصد محصول رومیان کنگی شد،ســرداران و 
سران ایلات سیستان و عمده مالکان میان کنگی در 
تلگراف خانه تحصن و خطاب به نخســت وزیر وقت 
اعلام کردند که »اگر د ر مرکز، عملی مقدور نیست، 
برای احقاق حق خود و کشــیدن سدهای افغان، ما 

اهالی سیستان شخصاً اقدام نماییم«.
در پی این شــکایت، هیاتی از طــرف دولت به 
سیســتان فرستاده شــد و در نتیجه کوشش های 
دولت، آب هیرمند باز شد.ســرانجام در ۲۲اسفند 
۱۳۵۱گزارش کمیســیون دلتا میــان امیرعباس 
هویدا، نخست وزیر آن هنگام ایران و موسی شفیق، 
نخســت وزیر آن هنگام افغانستان در چارچوب یک 
معاهده حقوقی در کابل به امضاء رسید و مقرر شد 
در هر ثانیه ۲۶مترمکعب آب )معادل ۸۵۰میلیون 
مترمکعب در سال( سهم سیستان و دریاچه هامون 
باشــد که جمع ۲۲متر مکعب آب در ثانیه بر پایه 
گزارش کمیســیون دلتا و چهار متر مکعب آب در 

ثانیه به عنوان »حسن نیت و علایق برادرانه« بود.
در خــرداد ماه۱۳۵۲هر دو مجلس قانون گذاری 
دو کشور آن را تصویب کردند و مفاد این معاهده تا 

امروز نیز به قوت خود باقی است.
با عقــد این معاهــده وضعیــت حقوقی حوزه 
رودخانه هلمند)هیرمند( میان دو کشــور مشخص 
شده است. بر اساس این معاهده، حقابه  ایران ۲۶متر 
مکعب در ثانیه آن هم در سال های معمولی و نرمال 

آبی می باشد.
ادامه در صفحه 2

خبرآنلاین به نقل از ســایت نصر نوشت: احمد 
علیرضا بیگی، نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو 
در مجلس شورای اسلامی تفاهم نامه صوری شرکت 
»رادین مبین غرب« با مجلس جهت واگذاری ۳۰۰ 
دســتگاه خودرو دیگنیتی و فیدلیتی را در اختیار 

تحریریه »نصر« قرار داد.
احمد علیرضا بیگی با اشــاره به موضوع حواشی 
استیضاح و برکناری وزیر ســابق صنعت، معدن و 
تجارت در مجلس شــورای اسلامی و تشکیک در 
اصل و زمان این تفاهم نامه، ضمن افشــای تصویر 
و متن تفاهم نامه شــرکت »رادین مبین غرب« با 
مجلس، افزود: اصل موضوع این اســت که مجلس 
در رویارویی با چنین مســائلی با شائبه فساد، اراده 
خودش را در مقابله با فساد به منصه ظهور برساند و 
آنچه که در برخورد مجلس با مسئله اخیر استیضاح 

وزیر صمت نمایان شد همین امر مهم بود.
وی با اشــاره به برخی مصاحبه ها و تکذیب های 
غیر مستند در این خصوص، اظهار کرد: سخنگوی 
کمیســیون اصــل ۹۰ از اســاس ایــن موضوع را 
کذب دانســت و اعلام کرد که حتی مشابه چنین 
پرونده ای وجود نداشــته و بنده را دروغگو خطاب 
کرد! سخنگوی هیات رئیسه و حراست مجلس هم 
همچنین اصل موضــوع را تکذیب کردند و برخی 
همکاران مجلس حتی به خود اجازه بررســی این 
موضوع را هم ندادند و با بیان مطالب غیر مســتند 
در رسانه ها هزینه بسیار بالایی برای مجلس ایجاد 
کردند و بعــد پرده ها که یکی پس از دیگری افتاد، 
مشــخص شــد چنین رانتی متاســفانه به برخی 

نمایندگان مجلس ارائه شده است.
بیگی ادامه داد: الان کمیسیون اصل ۹۰ مسئول 
بررسی موضوع شده است، اگر این کمیسیون اراده ای 
برای آشــکار شدن موضوع داشت، خوب پرونده که 
قبلًا هم در اختیار کمیســیون اصل ۹۰ بود. شــما 
دیدید که رئیس کمیســیون اصل ۹۰ در پاسخ به 
یکی از مصاحبه های بنده که در صدا و سیما پخش 

شد اعلام کرد که چنین چیزی را تکذیب  می کنیم 
و اساســاً چنین تخلفی وجود نداشته است، چیزی 
چندین ســال قبل وجود داشــته است که بررسی 
کردیم و مشــخص شــد در آن زمان قیمت بازار و 
کارخانه تفاوتی نداشــته و تخلفــی صورت نگرفته 
اســت، اما بعداً حقیقت خودنمایــی کرد و چنین 

اظهارات غیر واقع سزاوار مجلس نبود.
نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس 
شورای اسلامی گفت: انتظار از هیات رئیسه مجلس 
روشنگری موضوع به جای پراکنده و متناقض گویی 
بود، آقــای دکتر نیکزاد در تمــاس تلفنی با بنده 
گفتند که چنین چیزی در گذشــته توسط معاون 
مجلس اتفاق افتاده است و وقتی ما در جریان قرار 
گرفتیم، با وی برخورد کردیم. اما بنده  می پرســم 
خوب وقتی متوجه موضوع شــدید، چه برخوردی 
کردید، آیا با متخلف برخورد قضایی صورت گرفت 
یا از یک معاونت به پســت دیگری منتقل شــد؟ 
کسی که در این قراردادها امضایش به عنوان معاون 
مجلس پایین معرفی نامه ها هست را برداشتید کجا 
گذاشتید؟ جایی گذاشــتید که با دارا بودن بودجه 
صدها میلیارد تومانی، مسئول توسعه مجلس شورای 

اسلامی است!
بیگی بــا بیان اینکــه این نوع اتفاقــات زمینه 
افزایش عدم اعتمــاد اجتماعی به حاکمیت و نهاد 
مجلس شورای اسلامی را به دنبال دارد، تاکید کرد: 
اگر ما می خواهیم ضد فســاد عمل کنیم و طرفدار 
روشنگری و شفافیت هستیم، این را باید به چیزی 
غیر از زبان خودمان هم بیان کنیم و باید این را در 

عمل نشان دهیم.
نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس 
شورای اســلامی با اشــاره به متن و تصویر تفاهم 
نامه شــرکت »رادین مبین غرب« با مجلس جهت 
واگذاری ۳۰۰ دستگاه خودرو دیگنیتی و فیدلیتی 
به مجلس، گفــت: این تفاهم نامه نشــان دهنده 
قرارداد آن شــرکت صوری با شرکت بهمن موتور 

است. ســوال من این است چطور  می شود شرکتی 
معتبر مانند بهمن موتور با یک شرکت که سرمایه 
اولیه آن در ســال ۹۷ یک میلیون تومان بوده است 
وارد چنین معامله ای شده باشد؟ بنده کاری هم به 
فرمان آقای رئیس جمهور ندارم که دستور داده اند 
هیــچ خودرویی خارج از ســامانه یکپارچه فروش 
واگذار نشود و اصلًا این فرمان را هم کنار  می گذاریم!

بیگی افــزود: چرا و چگونه این شــرکت معتبر 
وارد چنین معامله ای شــده است و چه کسی آن را 
خواسته است؟ جالب تر اینجاست که همین شرکت 
با همین معاون مجلسی که امضایش پای آن تفاهم 
نامه هست، در جای دیگری یک شرکت دیگری را 
به صورت مشــارکتی ثبت کرده است و در آینده به 

این موضوع هم پرداخت خواهیم کرد.
وی گفت: این اتفاقات موجب وهن مجلس است 
و موجب آسیب دیدن وجهه مجلس شورای اسلامی 
در نــزد ملت ایران به عنوان رکن مردم ســالاری و 
تبلور قدرت مــردم در تصمیم گیری و قانون گذاری 
 می شود. بیگی در پایان گفت: این تفاهم نامه حکایت 
از این می کند که شرکت بهمن موتور تحویل ۳۰۰ 
دستگاه خودرو تا پایان خرداد ۱۴۰۱ را متعهد شده 
است، این سند مورد توجه کسانی باید باشد که در 
مورد تاریخ این قرارداد و اصل تفاهم نامه تشکیک 
ایجــاد کرده و اعلام می کنند کــه زمان آن مربوط 
به دولت گذشته بوده است. گزارش نصر می افزاید، 
بر اســاس سندی که توســط احمد علیرضا بیگی، 
نماینده مجلس شورای اسلامی در اختیار تحریریه 
»نصر« قرار گرفته است، تفاهم نامه واگذاری ۳۰۰ 
دســتگاه خودروی دیگنیتی پرایم، فیدلیتی پرایم 
تیپ ۱ و فیدلیتی پرایم تیپ ۲ در تاریخ ۲۷ تیر ماه 
۱۴۰۰ به امضای شــرکت »بهمن موتور« و شرکت 
»رادین مبین غرب« رسیده و به موجب این تفاهم 
نامه تحویل ۳۰۰ دستگاه از خودروهای یاد شده از 
شهریور ۱۴۰۰ تا خرداد ۱۴۰۱ به افراد معرفی شده 

توسط این شرکت تعهد شده است.
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